

H & K Communications

72 Elvaston Avenue
Nepean, Ontario
K2G 3X9

Phone: (613) 829-1800
Fax: (613) 829-2449
E-mail: hturkow@rogers.com

SOURCE: PCO
DATE: JANUARY 4, 2011
REFERENCE/ RÉFÉRENCE: 0401DOC1

LOCATION/LIEU: RIDEAU HALL
TIME/ HEURE: 15:00
LENGTH/DURÉE: 21:25 MINUTES

PRIME MINISTER'S PRESS CONFERENCE AT CABINET SHUFFLE

MODERATOR: Ok, everyone, the Prime Minister has a few minutes to take some questions. We'll start with...

RT. HON. STEPHEN HARPER (Prime Minister of Canada): I've got a...

MODERATOR: You've got an opening statement as well?

RT. HON. STEPHEN HARPER: ...a statement first.

MODERATOR: All right.

RT. HON. STEPHEN HARPER: Give me a chance. Give me a chance.

MODERATOR: Sorry.

TR. HON. STEPHEN HARPER : Bon après-midi, tout le monde. Bonne année. Good afternoon and happy New Year.

Les Canadiens, les Canadiennes ont vécu une année où les fruits d'une gestion financière prudente et des mesures de relance judicieuses et opportunes ont donné des résultats au niveau de l'emploi et de la croissance. Comme l'a rapporté le Fonds monétaire international quelques jours avant Noël, le Canada a fait mieux, beaucoup mieux que ses pairs parmi les pays développés. C'est une bonne note pour commencer cette nouvelle année. Cependant, la reprise mondiale est fragile. On ne peut pas...on ne peut rien tenir pour acquis, et il y a encore beaucoup trop de Canadiens pour lesquels la reprise n'est pas entièrement concrétisée. C'est pourquoi l'économie reste la priorité numéro un des Canadiens et des Canadiennes. Elle doit aussi rester la priorité numéro un de notre gouvernement. C'est le moment de rechercher la stabilité et non l'incertitude. C'est le moment de réduire le déficit et non pas le

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com

temps pour agrandir le gouvernement. En bref, c'est le moment de poursuivre des approches éprouvées qui fonctionnent et nous ont jusqu'ici amenées à bon port et non pas d'aller à l'aventure au plan économique.

Ce qui nous amène à nos propos aujourd'hui. Mon collègue et ami de Calgary Centre-Nord, l'honorable Jim Prentice a tourné une page de sa vie. Le remaniement ministériel nécessaire par son départ s'inscrit dans la volonté qui est la nôtre de maintenir le cap. Pour lui succéder dans ses fonctions de ministre de l'Environnement, j'ai donc choisi l'honorable Peter Kent. En tant que ministre d'état pour les Affaires étrangères, Peter a plus que mérité cette promotion. En plus de représenter habilement sa circonscription de Thornhill, Peter a été pour le Canada une voix respectée et articulée dans les Amériques, et en fait dans le monde entier. J'en profite pour remercier l'honorable John Baird d'avoir assumé avec excellence au cours des deux derniers mois les responsabilités de ministre de l'Environnement. À la suite de la promotion de Peter, j'annonce trois autres nominations ministérielles. L'honorable Diane Ablonczy le remplacera dans ses fonctions de ministre d'état pour les Amériques. Dans ses anciennes fonctions de ministre d'état aux Aînés, comme dans toutes ses autres fonctions d'ailleurs, Diane a fait un travail exceptionnel. Dans son nouveau poste, Diane fera progresser les objectifs du Canada dans les Amériques, l'ajout... Excusez. Elle prendra aussi les nouvelles responsabilités des opérations consulaires à travers le monde. L'ajout de ces fonctions à son portefeuille est destiné à renforcer notre surveillance de cette tâche vitale. Nous sommes également heureux de souhaiter la bienvenue au conseil des ministres à Julian Fantino, qui a récemment remporté un dur combat électoral et représente désormais la grande circonscription de Vaughan. Julian prendra le relai de Diane à titre de ministre

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com

d'état aux Aînés. La vieillissement d'une large segment de la population canadienne a manifestement de nombreuses répercussions urgentes sur nos politiques. Il sera donc bien occupé. Les aînés du Canada seront entre bonnes mains grâce à son expérience et au jugement dont il a fait preuve au cours de sa longue et illustre carrière au service public. Enfin, j'ai demandé à Ted Menzies de se joindre à notre conseil des ministres pour occuper un nouveau poste créé afin de soutenir le travail du ministre des Finances. La grande priorité de notre gouvernement, comme je viens de mentionner, est celle des Canadiens et des Canadiennes, c'est-à-dire l'économie. Ce nouveau rôle que jouera Ted à titre de ministre d'état aux Finances tient compte d'une charge de travail croissante qu'il a assumé en sa qualité de secrétaire parlementaire du ministre Flaherty face aux défis immédiats présentés par la récession économique mondiale. En tant que ministre d'état aux Finances, Ted va poursuivre l'accent exemplaire mené de concert avec le ministre Flaherty, notamment en mettant la dernière main au budget de 2011 qu'exposera notre plan pour continuer à sortir de la récession en position de force et en période de restriction budgétaire en collaborant avec des institutions financières canadiennes pour qu'elle reste solide et tire partie de leur position renforcée dans le monde, et en réformant le système de protection des retraites pour que les Canadiens, les Canadiennes aient les outils dont ils ont besoin pour planifier leur retraite. Je tiens à féliciter, Ted, Julian, Diane et Peter au moment de prendre leurs nouvelles fonctions.

Good afternoon. Once again, Canadians have just come through a year during which the rewards of prudent financial stewardship and of appropriate well-timed stimulus measures have yielded dividends in both jobs and growth. As the IMF reported a few days before Christmas, Canada

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com

has done better, far better than its peers among the advanced countries. It is a good note upon which to start a new year; however, the global recovery is fragile, and nothing can be taken for granted. There are still far too many Canadians for whom the recovery has yet to become a full reality. That is why the economy remains the number one priority for Canadians and must remain the number one priority for our government. This is a time for stability, not for uncertainty, for reduction of the deficit, not for the expansion of government; in short, for continuing proven approaches that work and have brought us safely thus far, not for economic adventurism.

That brings us to why we are here today. The Honourable Jim Prentice, my friend and colleague from Calgary North-Centre has moved on. The fine tuning of the ministry necessitated by his departure will be consistent with our intention to stay the course. To succeed him as Minister of the Environment, I have chosen the Honourable Peter Kent. As Minister of State for Foreign Affairs, Peter has more than earned this promotion. In addition to capably representing his Thornhill riding, Peter has been a respected and articulate voice for Canada in the Americas and indeed around the world. I also want to take this opportunity to thank the Honourable John Baird for his capable and experienced exercise of the responsibilities of the Minister of the Environment over the past two months. Also as a result of Peter's promotion, I'm announcing three more appointments to fine tune the ministry. The Honourable Diane Ablonczy will replace Peter as Minister of State for Foreign Affairs. During her former tenure as Minister of State for Seniors, Diane has done tremendous work, as she has in all of her previous assignments. In her new position, Diane will be advancing Canada's objectives in the Americas. She will also have new responsibilities for

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com

consular operations worldwide. The addition of this duty to her portfolio is intended to strengthen our oversight of this vital task. We're also pleased to welcome to our ministry Julian Fantino, who recently won a hard-fought election to Parliament and now represents the great constituency of Vaughan. Julian will take over from Diane as Minister of State for Seniors. Obviously the aging of a large portion of Canada's population has many urgent policy implications for our government, so he will be busy, but I can say that Canada's seniors will be in good hands thanks to the experience he has accumulated and the judgement he has demonstrated over his long and illustrious career of public service. Finally, I've asked Ted Menzies to join our ministry to take up a new position created to support the work of the Minister of Finance. Our government's first priority, as I've said, is the priority of Canadians, the economy. Ted's new role as Minister of State for Finance recognizes the increasing workload that he has undertaken while serving as Minister Flaherty's Parliamentary Secretary during the challenges of the global recession. In this new role, Ted will continue his exemplary work with Minister Flaherty on all of his responsibilities, including finalizing budget 2011 in order to continue to ensure we emerge strongly from the global recession, and to do so during a period of fiscal restraint, working with Canadian financial institutions to help keep them strong and help them capitalize on their strength and position in the world, and reforming our retirement security system to help ensure that we give Canadians the tools they need to plan for their retirement. I want to congratulate Ted, Julian, Diane and Peter as they take up their new responsibilities.

MODERATOR: We will now take a few questions, and we'll start with Ray Fillion, TVA.

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com

JOURNALISTE : (Inaudible) fin d'année, vous semblez le répéter aujourd'hui que le temps n'est pas venu pour avoir des élections. Vous ne voulez pas aller en élection maintenant. Alors qu'est-ce que vous allez faire concrètement pour qu'il n'y ait pas d'élection cette année?

TR. HON. STEPHEN HARPER : Ce n'est pas moi qui menace des élections. J'ai noté évidemment les menaces du chef de l'opposition, Monsieur Ignatieff et ses partenaires de coalition du NPD et du Bloc, mais la responsabilité du gouvernement est de gouverner et de cibler sur l'économie, et c'est ce que nous allons faire. Et j'encourage, j'encourage les parties de l'opposition de faire la même chose, de cibler sur les vraies priorités de la population. À la fin, c'est leur décision.

REPORTER: I forgot to ask you to answer in English.

RT. HON. STEPHEN HARPER: English. Sure. I have noticed over the Christmas period the election threats coming from Mr. Ignatieff and his coalition partners in the NDP and the Bloc, but as I've said, the government's focus will be the economy. That's what we're focused on, that's what we want...Canadians want us to be focused on, and I encourage the other parties to do the same. In the end it's their decision what they do. But this government will be focused on the economy.

MODERATOR: Terry Milewski, CBC.

REPORTER: Thank you, Prime Minister. You've stressed again just now and in your opening remarks you want stability, not uncertainty. Obviously you don't want an election, but as you've also pointed out, it's not really in your hands to make that decision. Does this very minimalist cabinet shuffle today suggest that you already think that right now your government is election ready if one is forced upon you? Or perhaps do

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com

you think that you've got time, because the opposition is more afraid of going to the polls than you are, and will just let you carry on?

RT. HON. STEPHEN HARPER: I guess the beauty is that you can put either interpretation on it. But I would say, to answer your question, obviously we have important work to do preparing for the budget. We know there is a threat of an election from the opposition. We don't like it, but we take it seriously. And so I think now is the time one way or another for us to stay the course, to focus on what we're doing, and continue to move forward essentially with the team we have making sure we continue to execute the plan to lead us through the recession.

MODERATOR: Marc Godbout, Radio-Canada.

JOURNALISTE : Monsieur Harper, en faisant cette exercice-là, quelle message voulez-vous envoyer aux Canadiens? Dans le fond, encore une fois, il s'agit d'un remaniement très mineur. Est-ce que ça veut dire entre autres, parmi les messages que vous envoyez aux Canadiens aujourd'hui, que tous vos ministres vous ont donné la garantie qu'ils étaient prêts à se représenter, à faire campagne à nouveau advenant, justement, le cas où des élections seraient déclenchées?

TR. HON. STEPHEN HARPER : Mon message aujourd'hui est maintenant la période de maintenir le cap, de cibler sur l'économie. J'ai une équipe qui travaille depuis deux années maintenant sur les problèmes de la récession mondiale, et je pense que maintenant est le temps de maintenir le cap et pas de faire...de faire des grands changements. Et c'est la raison pour laquelle...c'est mon habitude, comme vous savez, de faire des...des remaniements d'une façon « incremental », d'une façon étape par étape. C'est mon habitude, mais je pense que c'est plus nécessaire à ce moment que

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com

normalement, parce qu'on...nous sommes...nous sommes dans une bonne position dans la relance économique. Le Canada est dans une meilleure position que bien d'autres pays, mais ce n'est pas le temps de perdre notre cible.

JOURNALISTE : Juste une précision, si vous pouviez répondre également en anglais, et entre autres sur la question suivante que je vous avais posée toute à l'heure, est-ce que tous vos ministres vont se représenter advenant une campagne électorale?

RT. HON. STEPHEN HARPER: I won't...I'm not planning an election, so I'm not going to get into that today, other than to say that the government's preference is to govern, is to focus on the economy, and that's why I've made only small changes to the ministry in order to keep the focus that our ministers have had in their portfolios over the past couple of years leading us successfully through the recession. I want to see that work completed and completed well, and I don't think now is the time for big changes, or for elections.

MODERATOR: Last question, Richard Brennan, Toronto Star.

REPORTER: Prime Minister, as you know, we always try to read something into new appointments. With the new Environment Minister, will your government, will Canada be joining forces with United States in 2012 in imposing new regulations for carbon emissions on industry and in our case the oil sands?

RT. HON. STEPHEN HARPER: Well, as you know, Canada, we've been very clear since President Obama came here, that we want to work closely with the Americans on climate change issues. We are doing

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com

things nationally, in particular we're investing in new technology across the country. We're doing things internationally. We're being a constructive part of the Copenhagen process, which has at least now got everybody theoretically into a process to create new internationally binding obligations. But the really critical thing for us is in the middle. It's the continental approach. We have such a large portion of our economy is integrated continentally that to really be effective in this, we need to work with the American administration. That's why we've been harmonizing, not just harmonizing our targets, but harmonizing emissions standards for automobiles in the transport sector. I notice the Obama administration is now talking about moving towards tougher standards on the electricity sector. Well, you know, in that particular case, they've a long way to go to catch up to us, because we have probably already the cleanest electricity sector in the world, and we're committed already under Minister Prentice to phasing out existing dirty power plants. Should the United States – we're working very closely with them – and should the United States take aggressive actions in some of the areas you've mentioned, Canada will be working with the Obama administration. I've been very clear on that.

MODERATOR: Thanks very much, everyone.

TR. HON. STEPHEN HARPER : En français aussi.

MODÉRATRICE : Merci beaucoup...oh, en français.

TR. HON. STEPHEN HARPER : J'ai dit depuis la visite...j'ai dit depuis la visite du Président Obama ici que nous cherchons travailler ensemble avec nos partenaires américains sur des changements climatiques. Nous travaillons ici au plan, au niveau national. Nous a fait beaucoup d'investissements nous-mêmes et avec nos provinces pour encourager le développement de la technologie propre et verte. Au niveau

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com

international, nous faisons partie des efforts de créer une nouvelle entente protocole internationale avec le développement de l'entente de Copenhague, mais pour une économie qui est intégrée d'une façon très profonde au niveau continental, c'est aussi nécessaire de poursuivre certains efforts avec les Américains. C'est la raison pour laquelle, par exemple, nous avons harmonisé nos cibles. Nous avons harmonisé nos règles pour le secteur du transport, par exemple. J'ai noté avec intérêt l'intention de l'administration Obama, ou la possibilité que l'administration Obama va créer des nouvelles réglementations pour créer un secteur d'électricité plus propre. Le Canada est déjà beaucoup plus avancé que les États-Unis à cet égard, et nous avons déjà annoncé notre intention d'éliminer nos installations salles dans le secteur d'électricité, mais si les Américains poursuivent, nous sommes dans un dialogue régulière... régulier avec les États-Unis, et si l'administration Obama va poursuivre les initiatives que vous avez mentionné, le Canada va participer, parce que nous cherchons ce genre d'action continentale sur notre économie partagée.

MODÉRATRICE : Merci beaucoup. Thanks very much.

Thanks, Richard.

RT. HON. STEPHEN HARPER: My New Year's resolutions?

MODERATOR: I didn't make them for you. Sorry.

RT. HON. STEPHEN HARPER: I better leave that one. I think you can always guess. I've got the same resolution as everybody, don't I? Anyway.

MODERATOR: Thanks very much, merci beaucoup.

2839 words

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com

H & K Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow@rogers.com